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הכוח להחיות

מסע התלאות

אחד מגדולי הדור נוהג לספר בשיעוריו על יהודי ניצול 
שואה שנשאל מה נתן לו את הכוח להחזיק מעמד, 

וכך הוא מספר:

"לפני המלחמה הייתי נער צעיר ולבי חשק בתורה. 
רציתי ללכת ללמוד בישיבה של גאון הגאונים רבי שמעון 
שקופ. גם הורי מאוד שמחו מכך, אך דא עקא – כסף אַיִן. 
היינו עניים. אבל על החלום לא ויתרנו בשום מחיר. אימי 
היקרה ארזה את מעט מטלטלי, ציידה אותי בצנימים, 
ויצאתי ברגל לדרך ארוכה. מידי פעם הסיע אותי יהודי 
כפרי כברת דרך בעגלתו, לפעמים היו מרחמים עלי 
עוברי אורח ונותנים לי פת לחם, ובלילות הייתי ישן על 

ספסלים בבתי כנסיות ובבתי מדרשות.

הגשמי.  במצבי  מונח  היה  לא  שלי  הראש  "אבל 
התרגשתי וחששתי מפני מבחן הכניסה לישיבה. כל 
הדרך שיננתי את הדפים שעליהם היה בכוונתי להיבחן. 
כך עברו עלי שבועיים תמימים בדרכים, עד שעמדתי 

בפתח הישיבה בעיר גרודנא, רזה, חיוור, ומותש.

השאלה הראשונה

"כשהגעתי לישיבה וביקשתי להתקבל אמרו לי לגשת 
לביתו של ראש הישיבה. דפקתי על הדלת ומי שפתח 
היה רבי שמעון שקופ בכבודו ובעצמו. תלאות הדרך היו 
ניכרות עלי, וזה לא נעלם מעיניו החודרות של הגאון. 
הוא הכניס אותי לביתו במאור פנים וכשביקשתי להיבחן 
אמר לי שיש לו רק שתי שאלות, אם אשיב עליהן נכונה, 

הוא מקבל אותי לישיבה.

"נדרכתי כל כולי. ידעתי שיהודי גדול כזה יכול בשתי 
שאלות לצלול לעומק ולרוחב. גייסתי את שארית כוחותי 
וציפיתי לשאלה הראשונה. ראש הישיבה פתח ואמר 

'אמור לי נערי, מתי לאחרונה אכלת ארוחה חמה?' 'לפני 
שבועיים' אמרתי לו, נדהם מהשאלה. 'אני עוצר את 
המבחן', אמר, 'ואני דורש שתאכל. נמשיך את המבחן 

אחרי שתסעד את לבך כראוי'.

"אבל ההפתעה שלי גדלה שבעתיים כאשר ראיתי 
שהרב לא חס על כבודו ועל שנותיו והוא מבקע עצים 
בעצמו וממלא את הסיר וחותך את הירקות תוך כדי 
שהוא מתנצל ואומר לי: 'צר לי, אבל הרבנית לא נמצאת 

כאן היום, ולכן תיאלץ להסתפק בבישולים שלי...'

"זה לא כמו היום שיש גז ומים זורמים. מדובר בדור 
שבו לחמם כוס תה היה פרויקט לא קל, וכאן עומד 
גדול הדור במשך זמן ממושך וטורח להכין לי ארוחה 
חמה ומזינה. התרגשתי עד עמקי נשמתי מאהבתו, 

מרחמנותו, ממסירותו.

המבחן שלא יישכח לעולם

"הארוחה הזו השיבה את נפשי פשוטו כמשמעו. זכיתי 
לאכול לשובע מתבשליו החמים והטעימים של גאון 
הגאונים. גאון בתורה, גאון באהבת ישראל, וגאון בעשיית 
חסד. אבל עדיין חששתי מפני השאלה העיקרית של 

המבחן.

"לאחר ברכת המזון פנה אלי הרב ואמר: 'כעת נמשיך 
במבחן'. חידדתי את כל חושי. והרב פתח ושאל: 'מתי 
בפעם האחרונה ישנת במיטה חמה?' מרוב תדהמה 
עצרתי לרגע ואז עניתי: 'לפני שבועיים, כבוד הרב'. 
'מצוין', שמח הרב, 'ענית נכונה על השאלות והתקבלת 

לישיבה. וכעת בוא אחרי ואציע לך מיטה חמה'.

"ושוב לתדהמתי לא היה גבול כשגדול הדור לקח אותי 
לחדרו והציע לי את מיטתו שלו בכבודו ובעצמו במצעים 

נקיים, השכיב אותי לישון וכיסה אותי כאב רחום...

"המפגש הבלתי אמצעי הזה עם המידות הנאצלות 
של גדול אמתי בישראל, הרב הדומה למלאך ה' – 
הותיר עלי רושם בל יימחה. כל ימי לא אוכל לשכוח 
זאת. מהיכן לוקחים לב כזה? לימוד התורה של הרב 
בקדושה ובטהרה הפך אותו לאדם אמתי הדומה לבוראו.

"ותדעו לכם שמה שעברנו במלחמה לא נוכל לעולם 
להסביר במילים. גם הרוע בהתגלמותו מחוויר לעומת 
הרוע של הצוררים הארורים ימ"ש. כמעט בכל יום שאלנו 
את נפשנו למות. אבל בכל פעם שהגעתי לייאוש מחיי, 
נזכרתי ברבי ומורי ואמרתי לעצמי – אם יש בעולם תורה 
שיכולה להפוך חיה למלאך ה' צבאות, שווה לחיות 
ולהחזיק מעמד. זה הדבר היחיד שהחזיק אותי בחיים".

שלושה הבטים בחסד

במעשה הזה אני רוצה לחתום סדרה של שלושה 
מאמרים עם שלושה הבטים שונים בחסד:

ההיבט הראשון עליו כתבנו במאמר הראשון הוא 
שהחסד נותן משמעות לחיים, טעם לחיים. קודם כול 
אתה בעצמך מקבל סיבה לקום בבוקר. החסד ממלא 

את הנפש באור ה'.

ההיבט השני הוא שהחסד ממתיק את הדין מעל 
העולם, פותח שערים, ומשפיע שפע וישועות לך ולכל 
העולם כולו, כי החסד והרחמים הם תכלית הבריאה.
וכעת אנו רואים היבט שלישי שהחסד שאתה עושה 
משפיע על הסביבה ונותן גם להם טעם בחיים. רבי 
שמעון שקופ לא נתן לנער המסכן רק צלחת מרק 
ומיטה. הוא נתן לו כוח ללמוד ולגדול בתורה במשך 
שנותיו בישיבה, והוא גם נתן לו כוח לכל החיים, לחיות 

ולשרוד אפילו בשבעת מדורי הגיהינום.

כשאתה עושה חסד עם חבר ונותן לו באהבה ובמאור 
פנים נניח מאה שקל לקניות לשבת - למעשה יכול מאוד 
להיות שהחסד שאתה עושה שווה פי אינסוף מהערך 
הגשמי של הכסף. המקבל רואה שיש בעולם רחמנות, 
והוא מבין שהבורא רחמן וזה נותן לו אמונה, זה נותן לו את 

מאמר ראש הישיבה
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סמכות הורית ומשמעת פרק ח'

אנו נמצאים בסוג השני של אי ציות. והוא: "אי ציות 
מתוך חוסר יכולת לציית".  ילדכם עלול לא לציית לכם, 
אם תדרשו ממנו משהו שאינו יכול לעמוד בו, בגלל 
גילו, טבעו, יכולתו וכדו' בנוסף, בגלל קשיי תקשורת, 

יהיה לילד קשה לבטא או לשתף את הבעיה, 
שגורמת לו לסרב לכם.  ולכן, כאשר הוא אינו 

מודע לכך, שהסירוב שלו נובע מחוסר 
יכולת, הוא מפתח רגשי נחיתות כמו: 
נכשלתי, לא הולך לי, אף פעם אני 
לא מצליח, ההורים שלי לא מרוצים 

ממני ועוד. כמבוגרים, קצת קשה לנו 
להבין את בעיית התקשורת הזו של 

הילד: מה הבעיה?! קשה לך עם הדרישות 
שלנו, תספר, תגיד לנו... אבל הילד מתקשה, 

מאחר ויכולות זיהוי-בעיה והתקשורת שלו, עדיין לא 
מספיק מפותחות. אבל לא רק ילדים, אלא לעיתים גם 

אנו, והדוגמה הבאה, תסבר את אוזננו.

הכול בגלל משחת שיניים

לרב מפורסם, הגיעו זוג שעמדו ח"ו בפני גירושין. 
הבעל טען: "אני כבר לא יכול להסתדר עם אשתי, 
משהו בהתנהגות שלה מפריע לי. היא כל הזמן עושה לי 
דווקא. אני לפעמים יכול ממש להתפוצץ מרוב תסכול".

בסדר  לא  מה  הבינה  כך  כל  לא  האישה,  אך   
בהתנהגותה. לאחר בירור מקיף של הרב הוא עלה 
על כך שהבעיה העומדת כרגע על הפרק, נעוצה 

ב-"משחת השיניים". 

היא  שינים,  מצחצחת  האישה  כאשר  בוקר,  מידי 
לוחצת על השפופרת ומועכת אותה. בנוסף, בדרך 
כלל שוכחת ומשאירה את הפקק פתוח.  לבעלה הפדנט 
שהתעורר אחריה והיה רואה את "הנזקים" שהשאירה 
אשתו באמבטיה, זה היה צובט בלב: "למה היא עושה 
לי דווקא, אי אפשר להוציא את המשחה יותר בנחת? 
למה היא חייבת למעוך?! איפה נפלתי, עם איזה אישה 

התחתנתי" היה אומר לעצמו. 

במשך הזמן מצא מיודעינו פגמים נוספים באשתו 
ומיום ליום גבר תסכולו וכעסו עד שלאחר חמש שנות 
נשואים החליט שאולי זו אינה "נסיכת החלומות" שלו 

ובא להיוועץ ברב אולי... 

מצחיק אתכם?! תענו לרגע בכנות, כמה פעמים 
התנהגות מסוימת אצל בן הזוג הפריעה לכם (בלשון 
המעטה) נפגעתם, אכלתם את הלב, התווכחתם, צעקתם 
ואפילו לפעמים... תגידו לי, מה יותר קל מלשבת ולשוחח 
על הבעיה. אולי הצד השני בכלל לא הרגיש, נשמע 
מעניין לא???  מה יותר פשוט מלצאת לאיזה 
מקום שקט (כמו לובי של מלון או טיול 
רגלי) ולדבר בנחת על מה שמפריע. 
במקרה של הזוג עם המשחה, היה 
צריך הבעל הפדנט להזמין את אשתו 
לכוס קפה. "אשתי היקרה" הוא צריך 
להגיד לה, אולי אני ישמע מצחיק, אבל 
אני רוצה לשוחח איתך על "משחת השיניים".

נחשוב מה עובר על הילד

האמת שאם נבדוק את עצמנו, נשים לב, שאנחנו 
מתנהגים אפילו גרוע יותר מהגבר הראשון בסיפור, 
שלפחות בא לרב להתייעץ מה עושים. בינינו- כמה 
מאיתנו שומרים בלב או רבים על כל שטות? אם זה 
המצב אצלנו המבוגרים, נוכל קצת להבין מה עובר 
על הילד שלא מודע ויודע לנתח את מצבו, שלעיתים 
המשימה שהטלנו עליו היא מעל לכוחותיו. כך או כך, 
אנחנו חשופים לניגוד בינינו לילד, שלא תמיד דואג שנדע 
את הסיבה לסירובו וכמובן שמכאן הדרך קצרה מאוד 
להגיע לחוסר משמעת של הילד שהרי מה יעשה הבן 
ולא יחטא?! דוגמא נוספת: בוודאי תסכימו איתי, שזו 
מעלה חשובה להתפלל מתוך הסידור.  ולכן, האם אנחנו 
נבקש מהילד שיסתכל בסידור במשך כל התפילה ולא 
יגרע את עינו מהסידור לרגע ואם יגרע את עינו, הוא 
יקבל עונש. מה דעתכם? זה הרי פשוט, שילד קטן אינו 
מסוגל לעשות זאת (הלוואי שאנחנו המבוגרים נצליח) 
אבל האב רוצה ילד צדיק ולכן הוא לוחץ ודורש, והבן 
אינו מצליח להתמיד ולהסתכל בסידור. וחוזר חלילה 
- האב לוחץ ומעניש וכו'. הרי ברור כשמש שזו טעות. 
כי זה מעל כוחו של ילד וזה עלול ליצור התמרמרות 
וכמובן חוסר משמעת. והכי חמור עלולה להימאס לבן 

ה"מלכודת" שהוא נתון בה ושאינו יכול לזוז ממנה.

ופלא שכשהילד גודל הוא מנסה לברוח מבית הכנסת- 
הרי האב חינכו לזה...

חינוך מתוך יישוב הדעת

במקום זה, בגלל שבאמת חשוב להתפלל מתוך 
הסידור- עלינו לדרוש מהילד זמן קצר שהוא בודאי 
יכול לעמוד בו, וכשהוא מצליח אפילו קצת, לחזק 
ולעודד אותו. או לחילופין במקום לאיים (שזה לא חינוכי 
בעליל) נוכל לבקש ולהסביר את חשיבות התפילה 
מתוך הסידור, ומידי פעם, כאשר אנחנו רואים שמבטו 
של הילד משוטט מחוץ לסידור אחרי שכבר התעלמנו 
מספר קטעי-תפילה, אפשר להגיש אליו בחביבות את 
הסידור ולציין באצבע היכן נמצא השליח ציבור (כמובן 

הכל בהתאם לגיל ורמת הילד).

דוגמה נוספת: אנחנו מבקשים מהילד לקום מוקדם 
מאוד בבוקר, בעוד שהוא לא ישן מספיק שעות. יש 
הורים צדיקים שרוצים שהבן יתרגל למדרגות גבוהות 
בקדושה וטהרה כמו "מיעוט שינה" פעמים ואנו קוראים 
בספרים על הנהגות הצדיקים ורצוננו נמשך שגם בנינו 
יתחילו את חייהם בדרך טובה. עלינו לדעת, שאם אנחנו 
לא בטוחים שזה ביכולתו הגופנית, זה עוול לעשות זאת 
לילד, ואנו גובלים באיסור "לפני עור לא תיתן מכשול" 
אמנם ישנם ילדים שפעולות אלו יהיו טובות להם, אבל 
לא לכולם, ולא באותה העוצמה. כשהילד לא יכול, 
ואנחנו לוחצים עליו- זה עלול "להתפוצץ" והסוף של 
ילדים אלו ידוע. על כן "כל ערום יעשה בדעת" כדי 
לחנך את ילדיו למה שהם באמת מסוגלים לעשות. 
ולעשות זאת בדרכי נועם והרבה אכפתיות, סבלנות, 

חום, אהבה וכמובן הרבה הרבה תפילה.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בעל תשובה טרי אומר לאשתו, איזה מזל 
שנגמר חנוכה. אשתו שואלת למה? עונה האיש: 

בדיוק נגמר לי המקום בחנוכיה...

העלון מוקדש
להצלחת אביאל בן איילה,  

מור שרה בת אסתר
לזרע של קיימא

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
שיעור שחיה במתנה

שמי רחלי ואני גרה בבני ברק. כידוע בעיר 
שאני גרה יש פקקים בכביש כל הזמן.

ביום קייצי אחד אני ואחותי היינו צריכות ללכת 
לחוג שחיה. ובגלל הקורונה- אנחנו צריכות 
להביא הצהרת בריאות בדיוק כמו בבית הספר, 

יצאנו מהבית ואז אמא שלי קראה לנו- 
היא רצתה עזרה. אצלנו  בבית זה 

ממש דבר שבשגרה לומר להשם 
על הכל תודה. אמרתי תודה 
להשם – כי אולי אנחנו נאחר 
לחוג בגלל העיכוב הזה. אך 

בדיוק באותו רגע נזכרתי שבכלל 
לא הבאתי איתי הצהרת בריאות, וכך 

לא יקבלו אותנו לחוג. 

אמרתי להשם תודה שוב על שחזרנו הביתה 
עכשיו ולא שכחנו את הצהרת הבריאות, כי 
מי שלא מביאה הצהרה, כאמור- לא מכניסים 

אותה לחוג.

כשירדנו  הסיפור,  סוף  לא  ממש  זה  אבל 
לתחנה שוב, האוטובוס התאחר, חיכינו שם 
המון זמן, ופתאום אנחנו שומעות חריקת בלמים- 

ואנחנו רואות למול עיננו תאונה ממש רצינית. 

לחכות  מצב  לנו  אין  הבנתי-  רגע  באותו 
לאוטובוס, אנחנו נאחר בטוח! אז החלטנו ללכת 
ברגל- זה מרחק של בערך 20 דקות הליכה.

תוך כדי שאנחנו צועדות אמרתי להשם תודה 
על הכל- על שהפעם הבאתי את ההצהרת 
בריאות, על האוטובוס שאיחר על התאונה 
שמעכבת אותנו, אמרתי כמה פעמים 
"מזמור לתודה" והתחזקנו באמונה 
שזה בטוח לטובתנו, גם אם זה 
לא נראה. אתם פשוט לא תאמינו 

איך זה נגמר:

הגענו מתנשפות ליעד ואז אנחנו 
רואות את המדריכה גם היא הגיע עכשיו 
כולה מתנשפת ואמרה לנו- "וואי, ממש סליחה, 
היה לי ממש עיכוב רציני" חייכנו ואמרנו- זה 
בסדר ממש מהשמים גם אנחנו איחרנו ולא 

חיכינו לך בכלל.

אבל היא הרגישה כל כך לא נעים על האיחור 
אז פשוט נתנה לנו שיעור שחיה אחד מתנה. 
והכל בזכות התודה, אנחנו לא הפסדנו ואפילו 

הרווחנו. אמרתי תודה והרווחתי.

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

חנוכה הוא לא הזמן היחיד שבו 
נפלו רבים ביד מעטים, אם כן מה נשתנה דווקא 

בניצחון מול היוונים שאנו חוגגים חג?

תשובה פרשת ויצא: 'ואולם לוז שם העיר לראשונה' 'ויקח לו 
יעקב מקל לבנה לח ולוז וערמון'.. 

הזוכה: חיים מאיר פורטנוי, רחובות.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת ויצא: משפחת סלומון, ירוחם.

מדור ילדים
שעשועון מגוון



כך יצאתי מהנגיף

סיפורה של ש.ר. מטלטל ומשאיר אותנו פעורי פה לנוכח חסדיו של בורא העולם,

ועוד תובנה חשובה: לפעמים צריך יותר מפעם אחת.

חזרנו מטיסת חו"ל, לפי ההנחיות נכנסנו בעלי ואני מייד לבידוד 
של שבועיים, שמרנו על ההנחיות כנדרש. אולם בימים הקרובים 
התחלתי להרגיש שלא בטוב, וזה רק הלך והחמיר לכיוון 

התסמינים: חום, שיעול, כאבים בשרירים, 
חוש טעם וריח שנעלמו...

מצאתי את עצמי מרותקת למיטה, בבדיקת 
קורונה אומת החשש שלי, נדבקתי בנגיף. 

הימים הבאים לא היו קלים בכלל.

חלשה, כאובה, בודדה מצאתי את עצמי 
לבדי במיטה בחדר. כשאין לנו כיוון מהיכן 
לקבל עזרה. שנינו מבודדים, אין מי שיערוך 
קניות, כמובן שלא מדברים על מבקרים או 

אפילו על עזרה בסיסית.

זה אמנם כמו סוג של שפעת אבל לא 
הימים  בתוך  הרגשה,   הייתה  כך  נעימה, 
משמעותית,  הידרדרות  הייתה  הקרובים 

הסיטורציה הייתה ממש נמוכה, מבחינה רפואית הייתי נחשבת 
לחולה במצב ממש לא פשוט. עברו עלי יומיים קריטיים שבהם 

לא הרגשתי טוב בכלל. בעלי דאג לשלומי.

בין שלל הדברים שטיפלנו, ראה בעלי לנכון לעשות דבר 
ראשון  פדיון נפש אצל כבוד הרב ארוש שליט"א .

הרב ערך לי את הפדיון והתפלל לרפואתי השלימה. לאחר 
יומיים שהיו בלי שינוי של ממש, ידענו שזה ממש חובה, העברנו 

פדיון נפש נוסף אל הרב ארוש שליט"א.

יש מקרים, כך הבנו למפרע, שצריך לעשות 
יותר ממה שאפשר, יותר ממה שנראה. כך 
זה גם היה במקרה שלי- היה צורך בפדיון  

נפש נוסף וחזק.

 והנה זה הגיע, לאט אבל בטוח, מצבי 
התחיל להתייצב, ואפילו להשתפר ולהיות 

מעודד ממש.

ההחלמה לא פשוטה אבל עוד יותר לא 
פשוט לחשוב על נס ההצלה שלי.

אני מודה להשם על כל רגע ורגע שאני 
נושמת וחיה בריאה ושלימה, מצליחה לתפקד 

כאישה וכאם.

ובעיקר מודה להשם על הנס העצום שעשה עימי ושלח לי 
את השליח הנאמן הרב שלום ארוש שליט"א שפשוט סייע  לי 

לצאת מהמצב  בו הייתי.

בברכה ש.ר. י-ם.

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252



שאלה: בעבר נכנעתי לבנותי וקניתי להם פלאפונים 
'חכמים', עכשיו אני מאוד מתחרטת על כך, וכמובן 
שזה כבר מידי מאוחר. האם אני יכולה בכל אופן 
לכפות על בנותי ולעשות להן סינון לפלאפון שלהן 

בניגוד לרצונן?

תשובה: ברור כי התשובה שניתן היא רק בדיעבד אחר 
שכבר נתתם את הטלפון החכם לבנות, אך מלכתחילה 
בוודאי אין להתיר לילדים כלל את ההרס הזה ואפילו את 
המסוננים וכלשון השו"ע "ומן ההיתר יביאנו אל האיסור". 
בכל אופן נפנה למענה, את התשובה הזו צריך לחלק 
לשניים, יש מצב שהבן או הבת קנו לעצמם טלפון חכם 
מכספם שלהם, ועל כך צריך לחלק שאם זה ילד גדול 
אחראי לעצמו הכוונה מעל גיל שיש להורים שליטה 
עליו, אזי כאן צריך להתחזק בתפילות חזקות על אותו 
ילד ולהוריד עליו דמעות כמים שיגמל מהיצר הרע 
המדומה הזה, אבל גם לילד הזה צריך לתת כללים 
ברורים בבית, כגון שלא יראה לילדים בתוך הטלפון 
דברים אפילו כשרים ולבקש ממנו שבבית שלנו לא 
מוציאים טלפון לא כשר שידע שהדבר שהוא עושה 
הוא לא נכון. ואם מדובר בילד שעדיין יש שליטה עליו 
אז ברור שגם אם הוא קנה את הטלפון מכספו שלו, 
יש למנוע את הטלפון הזה שלא יהיה אצלו ואפילו עם 
חסימה. אבל בסיפור שאת מספרת שאת קנית לבנות 
שלך את הטלפון ודאי שאת צריכה לעשות להן סינון! 
ואין כאן בכלל שאלה! למה הדבר דומה? לאדם שנתן 
לבן שלו רעל והבן שלו אכל מזה קצת, האם מותר לו 
עכשיו למנוע אותו שלא יאכל מהרעל שנשאר בצלחת? 
מה השאלה בכלל?! את מפחדת מהבנות שלך שיצעקו? 
את צריכה להסביר להם שאת טעית בזה שנתת להם 
טלפון לא חסום ולהיות עקשנית על כך ולא יקרה כלום 
אם הן יצעקו או יכעסו, ותתפללי על זה שה' ייתן להן 
שכל וישמעו בקולך בלי להתווכח. את צריכה להבין 
שכל ההצלחה של הבנות שלך בחיים תלויה בדבר 
הזה. כי יש סכנה גדולה מאוד בכל המכשירים האלו. 
יש סיפורים ששמעתי ממקור ראשון, אנשים שאני מכיר 
אותם, שהבנות שלהם התכתבו גם עם גוים, וברחו 
להורים מהבית. כי עם המכשירים האלו אפשר להגיע 
לכל מקום אסור, מה שבלי המכשירים האלו בחיים הן 
לא היו מגיעות ולא היו יודעות שיש דברים כאלו בעולם. 
את חושבת שבמכשיר הזה הבנות שלך מתכתבות עם 
החברות שלהן ופה זה נגמר? המכשירים האלו הם מקום 
מסוכן מאוד מאוד! אז מה לעשות? דבר ראשון תקבעי 

לעצמך זמן להתבודדות, ארוכה, לפחות שעה שלמה 
תתחנני לפני בורא עולם שיעזור לך ויציל את הבנות 
שלך, שישמעו בקולך ויסכימו בלי שום וויכוחים שתעשי 
להן את הסינון לפלאפון. אח"כ תקחי את הבנות שלך 
לשיחה, תגידי להן: "בנות יקרות, אני אוהבת אתכן, אתן 
יקרות לי, אני מאוד רוצה שיהיו לכן חיים טובים. ואתן 
כבר גדולות וחכמות ויודעות טוב מאוד כמה המכשיר 
הזה הוא דבר מסוכן. הוא מלא בסכנות ובדברים שבכלל 
אתן לא צריכות לדעת שקיימים. יש במכשיר הזה אתרים 
של כפירה, שמי שקורא את הדברים שכתובים שם זה 
נכנס בו כמו ארס לתוך הדם ופשוט חותך אותו מבורא 
עולם. לכן אנחנו מסננות את המכשירים שלכן בנותי 
היקרות, ובלי שום וויכוחים. מה אתן צריכות? להתכתב 
עם החברות שלכן? נשאיר לכן את האפשרות. מה עוד? 
שיחות? יש לכן שיחות. מה אתן צריכות?! 'וייז'? יש לכן 
וייז! אבל את כל האפשרות להתחבר לדפדפן אנחנו 
חוסמים". תסבירי להן שיש אתרים של כפירה, ויש 
אתרים של לכלוך, שממש הופכים את האדם למשוגע, 
הופכים אותו למכור! וגם אם הן יבטיחו לך שהן לא 
יכנסו לשום מקום אסור, אל תאמיני להן! כי אין על 
זה שליטה, ואין מציאות כזו, אדם הוא סקרן ולפעמים 
אפילו שהוא לא רוצה להכנס פתאום הוא מוצא את 
עצמו בתוך הפח זבל. והיצר הרע אומר לו: "מה יש 
בזה? רק תראה, רק תתעניין, אין בזה שום בעיה". ועל 
המקומות האלו אמרו חז"ל 'כל באיה לא ישובון', והיינו 
שאדם שנפל לאותם מקומות הוא כבר לא יכול לעשות 
תשובה. לכן את צריכה להיות חזקה בדעתך! אין כזו 
מציאות של אינטרנט פתוח! אין כזו מציאות! אינטרנט 
פתוח זו התאבדות, כפשוטו! אסור שיהיה מכשיר כזה 
בבית בכלל, כי גם אם נאמין להן שהן לא רואות בזה 
שום דבר אסור, מה יהיה אם יום אחד הבן שלך יחזור 
מהישיבה, והוא יסתקרן קצת להתעסק עם המכשיר 
שלהן, וידפדף, ופתאום יחליק לאיזה מקום נורא, ויעזוב 
את הישיבה? לכן חשוב שתביני שהבנות שלך נמצאות 
בסכנה גדולה, ונוראה מאוד מאוד. ובגלל שכנראה לא 
הבנת עד עכשיו באיזו סכנה הן נמצאות, לכן את לא 
מזדעזעת ושואלת כזו שאלה. אם היית יודעת במה 
מדובר לא היית שואלת שום שאלה, היית רצה וקורעת 
את השמיים ועושה כל מה שאת יכולה בשביל להציל את 
הבנות שלך. לכן תראי להתפלל כמו שאמרנו, ולעשות 
עם הבנות שיחה, ויהי רצון שה' ייתן לבנות שלך שכל 
לשמוע בקולך ותהיה פה ישועה גדולה, ותזכי לראות 

מהן נחת אמיתית אמן כן יהי רצון.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



אלה תולדות איש האלוהי-ם רבינו חיים מטשרנוביץ זיע"א, נולד 

בשנת ה'תק"ל לאביו ר' שלמה, אשר מיוחס היה לב"ח ולבעל חלקת 

מחוקק, בכפר סמוך לבוצ'אץ. אביו נודע לאיש צדיק ותמים, יום אחד 

נדד במשך חודשים עד שהגיע לבית אחיו שנפטר באותו זמן ובא 

לחלוץ לאשת אחיו שנפטר ללא ילדים, אשת אחיו שהיתה בעלת 

אמצעים רצתה לשלם לו עבור הוצאות הדרך אך ביושר לבו סרב 

לקחת ממנה את הכסף בנימוק שאינו מתכוון למכור את המצווה 

תמורת בצע כסף. בחזרתו נגלה אליו אליהו והבטיח לו כי בזכות 

מצווה זו יזכה לבן שיאיר את העולם בתורתו. ואכן לאחר כשנה 

זכה לבנו רבי חיים זיע"א וכבר מאז היה ניתן לראות כי ילד 

זה נועד לגדולות מתואר זיו פניו הקדושות. ר' חיים למד 

בנעוריו עם ר' אברהם דוד (בעל "דעת קדושים"), 

ובצעירותו זכה להכיר וללמוד מהמגיד הגדול 

ממעזריטש זיע"א. וכן למד תורה מאת הרה"ק 

ר' יחיאל מיכל מזלאטשוב זצוקללה"ה, ומאז 

נהיה לגדולי מנהיגי החסידות. שימש כאב"ד 

במוהילוב ובקישינוב ובקריפטץ ולאחר מכן עבר 

לשמש כרב בטשרנוביץ, כאשר העיר טשרנוביץ עברה 

לשליטת האוסטרים, גזרו על היהודים, שלא יקיימו תפילות 

בציבור, ושכולם ישלחו ילדיהם לבית ספר הממשלתי, אך רבי חיים 

נלחם כארי בכל תוקף כנגד שתי הגזירות, ע"י שקיים תפילה בציבור 

ואסר על הורים לשלוח את ילדיהם לבתי ספר ממשלתיים, ועקב 

כך נתפס ולאחר מאמצים רבים הצליח לברוח ועלה לארץ ישראל. 

ביתו אשר נשאר בטשרנוביץ הושכר ומשכר הדירה ציווה שיהיה 

להוצאות בית מדרשו וכן ציוה על שמשו שישמור על בית מדרשו 

שלא יחוסל.  בדרך בריחתו לארץ ישראל עבר דרך העיר באטושן 

וכיהן בה כרב במשך כשלוש שנים. בהגיעו לארץ ישראל התיישב 

בעיר הקודש צפת ועסק בתורה, בתפילה ובהפצת תורת החסידות.

חסידותו המיוחדת היתה בשבת, ולא לחינם כונה "איש השבת". 

שכן בששת ימי החול הסתפק במועט וחי בשמחה ועונג, אך לכבוד 

שבת לא חסך מאומה . מיום רביעי החל להסתובב בשווקי העיר 

לחפש מעדנים לכבוד השבת, ולא הסכים שישאו עבורו את סלי 

הקניות. לאחר שטבל לכבוד שבת, קומתו הייתה גבוהה בכראש 

אחד ותואר גופו היה משתנה עד צאת השבת. והיה אומר שדינו 

כשומר, החייב לעמוד על משמרתו כמצווה "ושמרו בני ישראל את 

השבת" ועל כן לא ישן כל השבת, התפלל כל התפילות לפני התיבה 

והיה קורא בעצמו בתורה.  שיא התעלותו היה בסעודה שלישית 

שעת רעווא דרעווין, שכן בשעה זו היה כולו בדביקות נוראה, עד 

שמרוב דביקותו היה נראה כמלאך ללא גוף, כן גם פירש על השבת 

"נחלת יעקב בלי מצרים'' שמעלת אלו שקדושת השבת 

בוערת בקרבם, עד שאת גופם הפכו הם כולו לרוחניות 

כבחינת נשמה, אלו זוכים לירש נחלת יעקב אבינו, 

נחלה בלי מצרים, עד שמעלתם גדלה ממעלת 

מלאכי השרת. ומכיוון שכך אין אנו מסוגלים 

לתאר את גדולת הבורא בשעה זו אלא 

במילים, אתה אחד ושמך אחד, שהרי כל 

מה שנוכל לשער מגדלות רממותו, נחשב הכל 

לאין ואפס, לפי שאין למחשבותינו שום תפיסה 

כלל באור הקדושה המאיר בעת הזאת, בהיותו ית, 

מוכתר ומתעטר בכתרי מלכות הנוראים והנפלאים שאינן 

מתגלין אלא אז.גדולי עולם חרדו מקדושתו, ומסופר כי הרה"ק 

רבי שלום מבעלזא זי"א אמר פעם שהספר מוסר ראשון שלמד 

בו בחייו היה הספר באר מיים חיים. והרה"ק בעל חלקת יהושע" 

מביאלה זי"ע סיפר כי זקנו הרה"ק רבי יהושע מאוסטרובה זי"ע 

התבטא כי לשונו הק' של רבינו, מפתה כל יהודי ויהודי לעבודת 

השי"ת. ובעל ה"עצי חיים" מסיגעט זי"ע הגדיר את ספרו, שאליו 

התכוונו הספרים הקדושים המציינים "שהעיון בספרי מוסר קודם 

לימוד גמרא ושו"ע הוא סגולה נפלאה שהתלמוד יביאהו לידי 

מעשה, וזאת ניתן להשיג במיוחד, באם מעיינים בבאר מיים חיים 

כי הוא כרכא דכולא ביה. נסתלק  בכ"ז כסלו ה'תקע"ח. ומנוחתו 

כבוד בבית הקברות העתיק של צפת, במערה הנקראת מערת 

הבאר מים חיים.זכותן תגן עלינו אכי"ר.

כח הדיבור

הורים צריכים להבין היטב, עד כמה הם צריכים 
להתאמץ לעבוד על שמירת הפה, שלא יפגעו בשום 
בריה בעולם. כי עיקר העבודה הקשה בעולם הזה, 

היא בכל מה שקשור ל"בין אדם לחברו".

עיקר הסבל שיש לאנשים בעולם הזה – הוא בגלל 
עוונות של בין אדם לחברו. ועיקר הצרה הגדולה 

בעולם הבא, שאין לזה שום תיקון – הוא 
בגלל עוונות של בין אדם לחברו. אדם 

שיעשה את המעשים הכי גדולים: יבנה 
ישיבות, יעשה גמילות חסדים וכו' וכו' 
– אם עבר על בין אדם לחברו, יהיה 

לו קשה מאד לתקן זאת. כי על עבירות 
של בין אדם לחברו אין שום מחילה – לא 

ייסורים ולא מיתה ולא גיהינום מכפרים על 
זה. לכן, כשאשה נכשלת בבין אדם לחברו, כולל 

בעלה, כשאדם נכשל בבין אדם לחברו כולל אשתו, 
זה עוון שקשה מאד לתיקון. והמסר הזה הוא במיוחד 
לנשים. שכוחן בפיהן. על מנת שאשה תדע איך לתקן 
את הדיבור שלה, צריכים להתבונן במה שאמרו חז"ל: 
"עשרה קבין שיחה ירדו לעולם תשעה נטלו נשים". אף 
על פי שאפשר לפרש את דברי חז"ל כגנאי לנשים, 
שהן פטפטניות, למעשה, אותה אמרה היא שבח גדול 

מאד לאשה – אם היא תיקח את כח הדיבור שלה 
ותשתמש בו בצורה חיובית. 

כי באמת, במה שה' נתן לאשה תשעה חלקי דיבור, 
הוא נתן לה כח גדול מאד בפיה, שעם כח הדיבור 
הגדול והעצום הזה, היא יכולה לפעול דברים גדולים 
מאד, כגון: להרבות בתפילה, לדבר דיבורי חיזוק ועידוד 
לנפשות הקרובות לה, ובפרט לבעלה ולילדיה, 

לדבר דברי חינוך לילדיה וכו' וכו'.

למעשה, האשה קיבלה מתנה גדולה, 
כי על ידי הדיבור אפשר לקנות הכל. 
ואותן תשעה קבין של דיבור שיש לה, 
הם למעשה הכח הגדול שלה. היא 
רק צריכה להשתמש בכח הזה בצורה 
הנכונה. על דרך משל: נתנו לאשה תשעה 
מיליארד דולר. השאלה היא: מה היא תעשה 
עם התשעה מיליארד הללו, תחריב את העולם 
או תבנה אותו? אם היא תיקח את הכוח האדיר הזה 
שיש בפיה, ותדבר ככל העולה על רוחה דברי ביזיונות, 
פגיעה בזולת, לשון הרע, שקרים וכו' – אזי היא מחריבה 
את העולם, ואז אותן תשעה קבין של דיבורים הופכים 
באמת לגנאי גדול ולביזיון נורא. לכן, אותן נשים הפוערות 
את פיהן ככל העולה על רוחן, ו"יורות צרורות" לכל 
כיוון: ביזיונות, לשון הרע, דיבורי כעס, תלונות, איומים 

וכו' - מלבד העובדה שהן שסובלות הראשונות מהדיבור 
הלא מבוקר שלהן, שמסתכסכות עם כולם וממשיכות 
עליהן דינים וכו' וכו', בנוסף לכך, הן גם גורמות הרס 
גדול לעולם. כי זה ידוע, כמה תקלות באות לעולם 
בעקבות דיבורי לשון הרע, ושלא נחרב בית המקדש 
אלא על עוון לשון הרע. ואם האישה לוקחת את כוח 
הדיבור שלה ומשתמשת בו לתפילה, דהיינו לשיחה 
עם ה', בזה היא מתקנת את כל מהותה ומתחברת 
לשליחות האמיתית שלה. ובאמת, בעניין התפילה 
במיוחד, רואים בבירור גמור את הקשר של האשה 
עם הדיבור. כי כאמור, האשה בחינתה אמונה, ואמונה 
זו תפילה.  וזה מה שאמרו חז"ל, שבזכות נשים נגאלנו 
ובזכות נשים ניגאל. כי עיקר הגאלה תלוי בתפילה, 
לכן הגאולה תלויה בנשים שבחינתן תפילה. אבל זה 
אך ורק בתנאי שהנשים ייקחו עצמן לעבוד על תיקון 
הפה, שפירושו, שילמדו להשתמש בכוח פיהן למטרה 
שלשמה הן קיבלו אותו, ולא ישתמשו בו להרס העולם.

נמצא, שאי אפשר לזלזל בכוח הזה של הדיבור שנתן 
לנשים. ומעתה, כל אשה שיודעת שזה עיקר התיקון 
שלה, והיא עובדת על הפה, שפרושו שכל דיבור שלה 
מחושב, והיא יודעת שיש אוזן שומעת וכל דבריה בספר 
נכתבים, והיא לא מוציאה שום שקר מפיה, ולא דיבור 
של כעס וביזיון ולשון הרע וכד', היא תזכה לחיים של 

סיפוק ושמחה.
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שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



'שהחיינו' בלב הגיהינום

"מילא, 'להדליק נר חנוכה' - עוד יכול אני 
להבין. מילא 'שעשה ניסים לאבותינו' 

- ניחא. אולם 'ש-ה-ח-י-י-נ-ו'?!"    

אלפי האסירים שכבו בדממה 
אוזנם  את  עשו  בדרגשיהם, 

מה  לשמוע  וחיכו  כאפרכסת 
ישיב הרבי הצדיק מבלאז'וב לשאלה 

התובענית. חנוכה בניכר

"מילא, 'להדליק נר חנוכה' - עוד יכול אני להבין. מילא 
'שעשה ניסים לאבותינו' - ניחא. אולם 'ש-ה-ח-י-י-נ-ו'?!"

השאלה הדהדה בחלל הצריף בעוצמה. 

הדוחס האנושי היה בלתי נסבל, לתוך צריפים שיועדו 
להכיל כ-2,000 איש בקיבולת מקסימלית, נדחסו לעיתים 

כ-15,000 איש!

תנאי ההיגיינה במחנה ברגן-בלזן כמעט ולא היו קיימים. 
מנות האוכל היומיות עמדו על חצי ליטר מים לאדם 
ופרוסת לחם, שלעיתים הוחלפה בתפוח אדמה מבושל 
למחצה. מדי פעם היו הצוררים הגרמנים מתעללים 
באסירים ומגישים להם משקה חם דלוח שכונה על 

ידם בתואר "קפה". 

ברגן-בלזן לא נועד להיות מחנה השמדה, אולם בשלב 
מסוים במלחמת העולם השנייה הוא הפך לכזה. ללא תאי 
גזים וללא צורך ביריות רבות, אם בכלל. אנשים פשוט 

מתו מחולשה, ממחלות רבות, מתנאים לא אנושיים. 

כמויות המתים האדירות שנספרו בברגן-בלזן מדי 
חודש, לא הפחיתו את העומס שבו, משום שמדי כמה 
ימים הובאו אל תוכו אלפי בני אדם נוספים. רובם 
המוחלט מצא את מותו בדרך זו או אחרת לאחר תקופה. 

בין אסירי המחנה בלט בהדרת כבודו כ"ק האדמו"ר 
רבי ישראל שפירא מבלאז'וב. הרבי, שאז כיהן כרבה של 
העיר איסטריק, היה נכדו של אחד מגדולי האדמו"רים 
בגליציה: הרה"ק רבי צבי אלימלך שפירא מבלאז'וב, 
שהיה נכדו של הרה"ק ה'בני יששכר'.  למרות התעללויות 
הצוררים הגרמנים ביהודים בכלל וברבנים בפרט, שרד 
הרבי מבלאז'וב את מוראות השואה בדרכים ניסיות 
ופלאיות. בכל הזדמנות שהייתה לו, קיים הרבי מבלאז'וב 
את מצוות התורה תוך הקפדה על כל פרט ופרט, 

לפעמים עד כדי מסירות נפש ממש.

, באחת  ם י נ ש ה
ימי  החנוכה, נוכחו בהגיע 

בו  הצריף  שרבי שוכני  הרבי,  שכן 
ישראל שפירא הצליח להשיג בדרך לא דרך מעט שמן 
להדלקת נרות חנוכה. עבור הפתילות פרם הרבי מעט 
חוטים מכתונת האסירים שלו, נתן את השמן בתוך 

שקעים קטנים והציב בתוכו את הפתילות. 

לאחר שהדליק הרבי מבלאז'וב - תוך סכנת נפשות 
עצומה - את נרות החנוכה, ניגש אליו יהודי חילוני 
מאסירי המחנה ושאל את השאלה בה נפתח סיפורנו: 

"רבי, הלא איש חכם ופיקח אתה. אני יכול להבין כיצד 
אתה מוסר נפש על קיום המצוות שאתה רואה בהן לב 
האמונה הדתית. מבין אני אפילו כיצד ההיאחזות באמונה 
הזו היא שמעניקה לך כוח רצון וחיים גם בגיא הצלמוות 
שבו איננו יודעים בקומנו בבוקר אם נזכה לישון הערב, 
ובלכתנו לישון איננו יודעים אם נראה את בוקר המחר. 

"אולם שאלה מציקה לי אליך, רבי: מילא, 'להדליק 
נר חנוכה' - עוד יכול אני להבין. מילא 'שעשה ניסים 
לאבותינו' - ניחא. אולם 'ש-ה-ח-י-י-נ-ו'?! כיצד ניתן 

לברך 'שהחיינו' במקום נורא כזה???"

אלפי האסירים שכבו בדממה בדרגשיהם, עשו את 
אוזנם כאפרכסת וחיכו לשמוע מה ישיב הרבי הצדיק 
מבלאז'וב לשאלה התובענית. "אינך הראשון ששאל 
שאלה זו", גילה הרבי מבלאז'וב ליהודי השואל.  "אני 
עצמי התחבטתי בה בשעה שבירכתי על הנרות. אולם 
הבחנתי אז שמאות ואולי אלפי אסירים יהודים עומדים 
מאחוריי ובעיניהם זיק נחוש שמבשר שמוכנים הם 
לאבד את חייהם למען קיום מצוות הדלקת נר חנוכה. 
ואם בתנאים קשים כאלה מוכנים יהודים להיאבק עד 
נשימתם האחרונה על קיום מצווה מדרבנן - אין לך 

'שהחיינו' גדול מזה" - - -

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

הכוח לראות שגם כל הצרות והייסורים והצמצומים 
שעוברים עליו – בתוך כל זה יש רחמים גדולים.

הציון במבחן האמונה

וזה הכוח הגדול ביותר לחיים: כוח האמונה. איזו 
אמונה? האמונה שה' ברא את כל העולם בשביל 
לרחם ולהיטיב, האמונה שהעולם מלא בטוב. והאמונה 
הזאת מחייבת אותנו לעשות חסד בכל כוחנו, שזו 
תהיה תמצית שאיפתנו, כי אם זה הרצון של הבורא 
בבריאת העולם – זה צריך להיות גם הרצון של כל 
נברא: לממש את כוונת הבורא ולהיות שותף בתכלית 
הבריאה ולמלא את העולם בחסד וברחמים. וחוץ 
מזה שהרצון להיטיב צריך להיות השאיפה של כל 
נברא, הוא גם הציון שלו במבחן החיים, והוא גם 
התעודה שלו המעידה על קרבתו אל התכלית.
האמונה שה' טוב ומטיב והשאיפה ללכת בדרכיו 
הן הבסיס של האמונה שהכול לטובה, של כל דרך 
ההודיה והשמחה בחלקו. וזה המפתח לחיים טובים 

ומאושרים כפי שכבר כתבנו רבות.

לרחם בלי חשבון

עם ישראל זקוק לישועות גדולות. הכוח להמשיך 
ישועות הוא בידיים שלנו. בידינו לרחם ולעזור ולהיטיב, 
בידינו לוותר ולמחול, בידינו לגמול חסד גם עם אלה 
שמצערים אותנו. וכל שכן עם אחינו ואחיותינו ועם 
בני בתינו. זה הזמן לשים בצד את כל החשבונות 
ופשוט לרחם ולהשפיע בלי חשבון של 'מגיע - לא 
מגיע'. גם אנחנו רוצים שגם ה' ייתן לנו בלי חשבון, 

כי על פי החשבון אוי ואבוי לכולנו.

שלימה,  לתשובה  לצפות  מאוד  קשה  בדורנו 
ואפילו להתפלל כבר אין לאנשים כוחות. זה הזמן 
להתחזק בעשיית חסד, כמו שלמדנו בשבוע שעבר 
במעשה על רבי תחומא. ובכל פעם שאתה עושה 
חסד ומרחם תגיד לקדוש ברוך הוא: "בורא עולם, 
אני בסך הכול בן אדם נגוע במידות רעות ואני זורק 
את הכול ומרחם ועושה חסד – אם כן אתה, אב 
הרחמים, כולך רחמנות, כולך טוב, אנא, עשה עם 
כל בניך עם ישראל חסד גדול ותמשיך לנו ואת כל 
הישועות ותגאל אותנו גאולה שלימה בקרוב ממש 
ברחמים, בלי צרות, בלי ייסורים, בלי מלחמות, בלי 

טילים, בלי פיגועים, ובלי מחלות..."

בפרשת השבוע אנו קוראים על מכירת יוסף, שנאת 
אחים שסילקה את השכינה מגדול הדור כלומר 
מהדור כולו. זה בחינה של חורבן בית המקדש של 
אותו הדור. ואנחנו יודעים שעד היום אנו סובלים 
מאותו עוון. והתיקון של זה הוא פשוט להרבות באהבה 
ואחווה ושלום ורעות, רחמנות צדקה וחסד, מתוך 
אהבת חינם. ובפרט בחג החנוכה שבו אנו מוסיפים 
אור, וכבר כתבנו שהאור הגנוז שנברא ביום הראשון 
שמאיר בחג החנוכה - הוא אור החסד שהגיע הזמן 

שכבר יתגלה ויאיר את העולם.

זה הזמן להוסיף אור של חסד בעולם ועל ידי 
זה נתקן את כל מעשינו ותתגלה מלכות ה' וטובו 
ורחמנותו וכך גם העולם כולו יגיע לתיקונו ולתכליתו 

אמן כן יהי רצון. 



 פרטים בהלכות חנוכה
בהדלקת נרות חנוכה האם אני יכול לתת לילד 

קטן להדליק?

את הנר הראשון חייב בעל הבית להדליק, 
אבל אחר שהדליק את הנר הראשון, מותר 

לתת לאחד מבניו הקטנים שהגיעו לגיל 
6 ומעלה להדליק נרות ההידור, כדי 

לחנכו במצוות. ונר השמש יכול 
לתת לבנו הקטן מגיל 6. (חזון עובדיה 

עמוד כא בהערות).

מצוה להדליק את נרות החנוכה 
מצבי  אם  אעשה  מה  זית,  בשמן 

הכלכלי אינו מאפשר לי, האם יש דרך 
להקל שלא אצטרך להדליק את כל הנרות 

בשמן זית?

מי שמצבו הכלכלי קשה, יכול להדליק את הנר הראשון 
בשמן זית, ואת שאר נרות ההידור בשמן זול יותר (כף 
החיים סימן תרע“ג סעיף קטן י“ד). אבל לא ידליק חלק הנרות 

בשמן וחלק בשעווה שו“ת שער אפרים (סי‘ טל) ומשנה ברורה (סימן 
תרע“ג). ואם יש בידו הברירה או שידליק נר אחד משמן 
כל יום, או שידליק בנרות שעווה וכך יוכל להדליק גם 

את נרות ההידור, עדיף שידליק בנרות שעווה ויקיים 
את ההידור להוסיף כל יום נר חדש.  (משנה ברורה סימן 

תרע“א סעיף קטן ז‘).

מי שמסופק אם הדליק נרות חנוכה מה 
דינו?

אינו צריך לשוב ולהדליק, משום 
ספק דרבנן לקולא. (חזון עובדיה עמוד 

כ‘ בהערות).

כמה שמן צריך לשים בכוסית 
להדלקת הנר, ומה הדין אם אחר 
שמן  מספיק  שאין  רואה  ההדלקה 

והוסיף כעת, האם יצא ידי חובתו?

צריך לתת שמן בנרות שיעור שהנרות ידלקו לפחות 
עד חצי שעה אחר צאת הכוכבים. (כך מבואר בגמרא שבת 
כ“א ושלחן ערוך סימן תרע“ב סעיף ב‘). ואם לא היה מספיק שמן, 

אפי‘ אם אחר שבירך והדליק, הוסיף שמן, לא יצא ידי 
חובה. (שלחן ערוך סימן תרעה סעיף ב‘).

מי שלא הדליק בתחילת הלילה והגיע לביתו בשעה 
מאוחרת, וכל בני הבית כבר נרדמו, ועוד לא הדליק 

נרות חנוכה, מה יעשה? 

אם יכול להעיר אחד או שניים מבני הבית שישמעו ממנו 
ברכת להדליק נר חנוכה, הנה מה טוב, ואם לאו, יברך 
וידליק נר חנוכה אפי‘ שאין עוד מבני הבית ששומעים 

הברכה. (חזון עובדיה עמוד ס“ד).

מצוה מן המובחר להדליק בשמן זית, האם בנרות 
העשויות משמן זית קרוש שמשווקים בחנויות, יש 
גם כן את המצוה מן המובחר, או שדינם כמו נרות 

שעוה רגילים?

יש בו את מעלת המהדרין ועדיף מנר שעוה. שו“ת שבט 
הלוי (חלק ט‘ סימן קמג).

חיילים הנמצאים בבסיס ומדליקים עליהם בביתם, 
אבל אין מי שמדליק בבסיס וכעת אינם רואים נרות 

חנוכה, האם יכולים להדליק נרות חנוכה?

יכולים להדליק נרות בברכה, ואפי‘ אם מדליקים 
עליהם בביתם יש להם מצוה להדליק נרות בברכה. 

(חזון עובדיה עמוד קנו).

ואם נמצאים בשדה, אינם מדליקים נרות חנוכה כי 
עיקר חיוב הדלקת נרות חנוכה אינו אלא בבית אבל 
מי שאין לו בית פטור מהדלקת נרות חנוכה. (טורי זהב 

סימן תרעז סעיף קטן ב‘).

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

אור החנוכה

מובא בספר בני יששכר (מאמרי חדשי כסלו טבת 
- מאמר ב כא) כי הארת אור חנוכה הוא מבחינת אור 
הגנוז, על כן היא מצוה שנרמזת בתורה (שנגנז בה האור) 
בגניזה, וכן בזוה"ק לא תמצא מדברים מעניני נר חנוכה 
(רק פעם אחד [ח"א רל"ח ע"ב] מוזכר שם נר חנוכה דרך 
העברה בעלמא וכן בתיקו"ז [כ"ט ע"א]), והוא מטעם הנ"ל 
שהוא מן בחינת אור הגנוז, וקראו לימים האלה חנוכה 
שהוא חינוך לגאולה העתידה שיתגלה האור הגנוז, וכל 
ימי עניינו ומרודינו משנפסקה הנבואה האיר הש"י לנו 
הארת אור הגנוז בתורה על ידי מצות נר חנוכה, וכבר 
ידעת שהאור הגנוז מביטין בו מסוף העולם ועד סופו 
[חגיגה יב.], והארת נר חנוכה היא הארה מן האור ההוא 
במעט קט, ועל ידה אנחנו יכולין להביט בתורה אשר 
האור גנוז בה, הבן, והנה לבעבור זה הדורות שהן סמוכין 
לגאולה התחילו חכמי הדור לדבר מעניני המצוה הזאת 
מה שלא שיערו הראשונים, והוא סוד כמוס. ובאמת צריך 
להבין את דבריו של רבינו הבני יששכר מדוע זהו אור 
שקשור לגאולה, וזאת נוכל ליישב על פי דברי רבינו 
הקדוש הנחל נובע מקור חכמה ז"ל בליקוטי מוהר"ן 
(ח"ב ב) שכתוב: יְמֵי חֲנֻכָּה הֵם יְמֵי הוֹדָאָה, כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב: 
'וְקָבְעוּ שְׁמוֹנַת יְמֵי חַנֻכָּה אֵלּוּ לְהוֹדוֹת וּלְהַלֵּל' וְכוּ'. וִימֵי 
הוֹדָאָה זֶה בְּחִינַת שַׁעֲשׁוּעַ עוֹלָם הַבָּא, כִּי זֶה עִקָּר שַׁעֲשׁוּעַ 
עוֹלָם הַבָּא לְהוֹדוֹת וּלְהַלֵּל לִשְׁמוֹ הַגָּדוֹל יִתְבָּרַ וּלְהַכִּיר 
 ,ַשֶׁעַל יְדֵי זֶה סְמוּכִים וּקְרוֹבִים אֵלָיו יִתְבָּר ,ַאוֹתוֹ יִתְבָּר
כִּי כָל מַה שֶּׁיּוֹדְעִין וּמַכִּירִין אוֹתוֹ יִתְבָּרַ בְּיוֹתֵר, סְמוּכִים 

אֵלָיו בְּיוֹתֵר, כִּי שְׁאָר כָּל הַדְּבָרִים יִתְבַּטְּלוּ לֶעָתִיד כֻּלָּם, 
בִּבְחִינַת: 'כָּל הַקָּרְבָּנוֹת בְּטֵלִין, חוּץ מִקָּרְבַּן תּוֹדָה', שֶׁלֹּא 
יִשָּׁאֵר לֶעָתִיד, רַק בְּחִינַת תּוֹדָה וְהוֹדָאָה, לְהוֹדוֹת וּלְהַלֵּל 
וְלָדַעַת אוֹתוֹ יִתְבָּרַ, כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב: "כִּי מָלְאָה הָאָרֶץ דֵּעָה 
אֶת ה' כַּמַּיִם לַיָּם מְכַסִּים", שֶׁזֶּה כָּל שַׁעֲשׁוּעַ עוֹלָם הַבָּא:

א"כ מובן מדוע כתב הרב בני יששכר שהארת חנוכה 
קשורה לעתיד לבוא, משום שלעתיד לבוא כל עניינה 
זהו לתת שבח והודאה וא"כ עתה שאנו סמוכין לימות 
המשיח וידוע שהנה אנחנו נמצאים כעת באלף השישי 
שהוא ערב שבת, (כי לעתיד לבוא נקרא יום שכולו 
שבת) וכבר נמצאים כבר סמוך לשבת ויש עניין גדול 
בערב שבת לטעום ממטעמי השבת, ועיקר הטעימה היא 
מאורה הגדול שזה עניין התודה וההודאה שנתרבתה 

בדור האחרון.

ובחנוכה זהו הזמן המסוגל לשוב בתשובה אפילו 
לנפשות הנמוכות ביותר וכמו שאמר הבית ישראל מגור 
בשם אביו בעל ה"אמרי אמת" זי"ע שחנוכה היא חנו 
כה, באיזה מקום שהאדם חונה ועומד, יכול הוא לעלות, 
ולכן תיקנו בלילה ובפתח ובשמאל ולמטה מעשרה 
ובחוץ, שיכול האדם בבל מקום שהוא לעלות למעלה 
להתרומם. וזאת מדוע יש כח לחנוכה מה שאין כח בשאר 
החגים כי תכליתה של חג החנוכה הוא לעורר את אור 
ההודאה והשמחה שרק על ידה אפשר להשיב כל אדם 
באשר הוא שם וכמו שכתב מוהרנ"ת ז"ל בליקוטי הלכות 
(או"ח - הלכות השכמת הבוקר הלכה ד)  "וְעַתָּה עַל יְדֵי 
תּקֶֹף הַנֵּס מַדְלִיקִין שָׁם דַּיְקָא הַנֵּר חֲנֻכָּה הַקָּדוֹשׁ וְהַנּוֹרָא, 

שֶׁהוּא בְּחִינַת הַמְשָׁכַת הַשָּגַֹת אֱקוּת עַל יְדֵי הַצִּמְצוּמִים 
לְמַטָּה לְמַטָּה לְהָאִיר בְּכָל אֶחָד מִיִּשְרָֹאֵל לְכָל מִי שֶׁרוֹצֶה 
לְקַבֵּל אֲפִלּוּ אִם הוּא הַגָּרוּעַ שֶׁבַּגְּרוּעִים, אֲפִלּוּ הַחוֹלֶה 
הַגָּדוֹל בְּיוֹתֵר בְּחֳלְיֵי הַנֶּפֶשׁ עַל יְדֵי רִבּוּי עֲונֹוֹתָיו לְהָאִיר גַּם 
בּוֹ הֱאָרָה מֵהַשָֹּגַת אֱקוּת", ולכן זהו זמן גדול להתחזק 
בו ביתר שאת בעניין תודה והודאה אשר על ידה נוכל 

לשוב ולהשיב כל אדם באשר הוא שם.

אָמַר מוהרנ"ת: "'נֵר שַׁבָּת וְנֵר יוֹם טוֹב וְנֵר חֲנֻכָּה' 
הוּא עִנְיָן אֶחָד", וְאָמַר, שֶׁיֵּשׁ לוֹ עַל עִנְיָן זֶה תִּלֵּי 
תִּלִּין שֶׁל הֲלָכוֹת פִּלְאֵי פְּלָאוֹת  (שיש"ק א- קצה).

 ַעַל יְדֵי מִצְוַת נֵר חֲנֻכָּה מַכִּיר כְּבוֹד הַשֵּׁם יִתְבָּר
וְנִתְעַלָּה וְנִתְגַּדֵּל כְּבוֹדוֹ בָּעוֹלָם, וּמֵעוֹרְרִין הָרְחוֹקִים 
לָשׁוּב לְשֵׁם יִתְבָּרַ וְזוֹכִין לְיִרְאָה וְלִשְׁלוֹם בַּיִת 
 ַׁוְלִתְפִלָּה, וְנִתְבַּטֵּל הַמַּחֲלוֹקוֹת וְלָשׁוֹן הָרַע, וְנִמְש
שָׁלוֹם הַכְּלָלִי בְּכָל הָעוֹלָמוֹת (ליקוטי עצות מועדי 

ה' חנוכה). 

בַּיּוֹם הָאַחֲרוֹן שֶׁל חֲנֻכָּה הַנִּקְרָא "זֹאת חֲנֻכָּה" הָיוּ 
אַנַ"שׁ מִתְאַסְפִים יַחַד לְאַחַר הַדְלָקַת נֵר הָאַחֲרוֹן, 
וְהָיוּ שָׁרִים זְמִירוֹת חֲנֻכָּה וְכֵן מְזַמְּרִים נֻסְחָאוֹת שֶׁל 
תְּפִלַּת יוֹם כִּפּוּר, לְפִי הָאָמוּר בְּלִיקוּ"מ (תּוֹרָה ז' 
חֵלֶק ב') שֶׁכְּפִי הַסְּלַח נָא שֶׁזּוֹכֶה לִפְעֹל בְּיוֹם כִּפּוּר 
כֵּן זוֹכֶה לִבְחִינַת חֲנֻכָּה עַיֵּן שָׁם, אוּלָם א הֶאֱרִיכוּ 
בָּהּ הַרְבֵּה, וּכְדֵי שֶׁיּוּכְלוּ לְהִתְעוֹרֵר בַּחֲצוֹת לַיְלָה.  

(שם ד-רנו)


